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			Bob Woodward este editor asociat la The Washington Post, unde a lucrat vreme de 47 de ani. A câștigat două Premii Pulitzer, primul, împărțit cu Carl Bernstein, pentru modul în care cei doi au acoperit scan­dalul Watergate, iar al doilea, obținut în 2003, pentru reportajele despre atacurile teroriste din 11 septem­brie. Este autorul sau coautorul a 18 cărți, toate transformându-se în besteselleruri de nonficțiune în Statele Unite. 12 dintre aceste volume au fost pe primul loc în topurile naționale.

			Carl Bernstein este editor colaborator la revista Vanity Fair și a scris pentru mai multe publicații. Este autorul vo­lu­mu­lui Loyalities: A Son's Memoir, și este coautor al His Holiness: John Paul II și al History of Our Time, cu Marco Politi, dar și al All the President's Men și al The Final Days, cu Bob Woodward.
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			Mulțumiri

			La fel ca articolele referitoare la cazul Watergate, publicate în Washington Post, cartea de faţă repre­zin­tă rezultatul eforturilor de colaborare cu colegii noștri – directori, redactori, reporteri, bibliotecari, ope­­ra­tori telefonici, personal auxiliar din domeniul jurnalismului de investigații. Începând cu 17 iunie 1972, toți aceștia ne-au oferit sprijinul, ajutorul și sfatul lor, iar câteva nume se cer menţionate. Adânca noastră recunoștinţă pentru Katharine Graham, Benjamin C. Bradlee, Howard Simons, Harry M. Rosenfeld, Barry Sussman, Leonard Downie Jr., Lawrence Meyer, Larry Fox, Bill Brady, Douglas Feaver, Elisabeth Donovan, Philip Geyelin, Meg Greenfield, Roger Wilkins și Maureen Joyce.

			Alţii au contribuit la această carte cu timpul, ener­gia și sugestiile lor. Le suntem profund îndatoraţi ur­mătorilor: Taylor Branch, Mary Graham, Elizabeth Drew, Haynes Johnson și David Obst pentru sprijinul și amabilitatea lor. Toată afecţiunea noastră și multe mulţumiri Norei Ephron, Barbarei Cohen și lui Richard Cohen.

			Richard Snyder și personalul de la Simon&Schuster – îndeosebi Chris Steinmetz, Elise Sachs, Harriet Ripinsky și Sophie Sorkin, care au pregătit manuscrisul pentru pu­bli­care – au manifestat o îngăduinţă nesfârșită, pre­lun­gind termene, modificând planuri de publicare și rezolvând complicate probleme tehnice. Pe tot parcur­sul elaborării cărţii, întregul personal, în special Dan Green, Helen English și Terry Mincieli, a fost o sursă de entuziasm și, cu mult mai important, de prietenie.

			Această carte nu ar fi văzut lumina tiparului fără strădania lui Robert Fink, care ne-a ajutat în investi­gaţiile noastre, ne-a oferit idei, precum și observaţii critice amicale.

			Mai presus de orice, toată aprecierea și respectul nostru pentru Alice Mayhew, editoarea noastră, ale cărei experiență și îndrumare se reflectă în fiecare pagină.

			Carl Bernstein

			Bob Woodward 

			Washington, D.C., februarie 1974

		

	
		
			Pentru ceilalţi oameni ai Președintelui, 

			bărbaţi și femei, de la Casa Albă 

			și de pretutindeni, 

			care și-au asumat riscuri 

			ca să ne furnizeze informaţii confidenţiale. 

			Fără ei, n-ar fi existat nici un articol 

			despre Watergate în Washington Post.

			Și pentru părinţii noștri.
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			Capitolul 1

			17 iunie 1972. Sâmbătă dimineaţă, ora 9. Era mult prea devreme ca să sune telefonul. Woodward a bâjbâit după receptor, apoi s-a dezmeticit brusc. La celălalt capăt al firului era responsabilul ediției locale a ziarului Washington Post. Cu puţin timp înainte, în aceeași dimineaţă, cinci indivizi fuseseră arestaţi în timp ce dădeau o spargere la sediul Partidului Democrat, asupra lor fiind găsite aparate de fotografiat și dispozitive electronice. Woodward era chemat la redacţie.

			Woodward lucra la Post de numai nouă luni și era mereu în căutarea unui subiect tare pentru zilele de sâmbătă, însă ceea ce i se oferea acum nu părea prea ofertant. O spargere la sediul Partidului Democrat semăna prea mult cu cea mai mare parte a subiectelor de care se ocupase până atunci – articole de investigaţie despre restaurante care nu respectau regulile de igienă și despre acte mărunte de corupţie în rândul poliţiștilor. Woodward se gândea că depășise acel stadiu; tocmai terminase o serie de articole despre atentatul asupra guvernatorului statului Alabama, George Wallace. Acum însă, din câte se părea, se întorsese exact în punctul de unde pornise.

			Woodward a ieșit din garsoniera în care locuia, în centrul Washingtonului, și s-a îndreptat către redacţia ziarului Post, aflată la șase cvartale distanță. Sala uriașă care adăpostea redacţia de știri a ziarului – având o suprafaţă de aproximativ 2 000 de metri pătraţi, cu birouri viu colorate, așezate în șiruri de-a lungul unei mochete imense, cu izolație fonică – era de regulă liniștită în dimineţile de sâmbătă. Sâmbăta era o zi dedicată prânzurilor prelungite, treburilor rămase neterminate din cursul săptămânii sau lecturii suplimentelor de duminică. Când s-a oprit la recepție ca să-și preia corespondenţa și mesajele telefonice, Woodward a remarcat agitaţia neobișnuită din de­par­ta­men­tul responsabil cu știrile de ultimă oră. S-a apropiat de biroul responsabilului ediției locale și a aflat cu surprindere că cei cinci indivizi nu dăduseră spargerea în biroul local al Partidului Democrat, ci chiar în sediul Comitetului Naţional Democrat din complexul Watergate, ale cărui apartamente erau închiriate drept birouri.

			Era un loc neobișnuit pentru democraţi. Opu­len­­ța complexului Watergate, aflat în centrul Washingtonului, pe malul Potomacului, era specifi­că republicanilor din Union League Club. Printre chiriași se numărau fostul procuror general al Statelor Unite, John N. Mitchell, acum director al Comitetului pentru Realegerea Președintelui; fostul secretar al Comerţului, Maurice H. Stans, director financiar în campania prezidențială; președintele republicanilor, senatorul Robert Dole din Kansas; secretara președintelui Richard Nixon, Rose Mary Woods; și Anna Chennault, văduva liderului Flying Tigers („Tigrii Zburători“), pilotul de elită Claire Chennault, și tot­oda­tă o respectată gazdă a republicanilor; plus multe alte figuri cu greutate ale administraţiei Nixon.

			Complexul futurist, cu balustrade din beton cu model de dinţi de șarpe și cu preţuri tot atât de ameninţătoare (multe dintre apartamentele cu două camere costând în jur de 100 000 de dolari), devenise simbolul clasei conducătoare din Washingtonul președinției lui Nixon. Cu doi ani înainte, fusese ţinta asaltului unui grup format din 1 000 de demonstranţi anti-Nixon, care încercaseră să pătrundă în fortăreața puterii republicane, scandând „Porcii!“, „Fasciștii!“ și „Sieg Heil!“. Se loviseră însă de un zid impenetrabil de poliţiști antrenați pentru ciocniri de stradă, care-i alungaseră până spre campusul Universităţii George Washington, folosind bastoane și gaze lacrimogene. De la balcoane, unii dintre locatarii complexului Watergate care urmăriseră cu îngrijorare confruntarea își exprimaseră entuziasmul, cu urale și aplauze, când protestatarii fuseseră în cele din urmă respinși, iar vântul dinspre Potomac îndepărtase gazele lacrimogene. Printre cei care căzuseră la pământ în timpul îmbrâncelilor se numărase și reporterul Carl Bernstein de la Washington Post. Poliţistul care-l împinsese probabil nu-i observase ecusonul de presă de la gât, atenţia lui fiind concentrată mai degrabă asupra pletelor ziaristului.

			După ce a dat câteva telefoane, Woodward și-a dat seama că și Bernstein – unul dintre cei doi reporteri de politic ai ziarului în statul Virginia – lucra la materialul despre spargerea de la Watergate.

			Nu Bernstein, și-a spus Woodward, amintindu-și câteva bârfe de birou despre abilitatea lui Bernstein de a se infiltra într-un subiect de senzaţie, doar pentru ocazia de a-și trece numele la auto­rii articolului.

			În dimineaţa aceea, Bernstein își făcuse copii xerox după însemnările reporterilor care fuseseră la faţa locului și îl informase pe responsabilul ediției locale că avea să mai facă unele verificări. Redactorul ridicase din umeri, dându-i de înțeles că nu avea nimic împotrivă, așa că Bernstein începuse să dea telefoane, încercând să stea de vorbă cu cât mai mulți dintre cei care lucrau în complexul Watergate – funcţionari, portari, menajere sau ospătari.

			Bernstein s-a uitat apoi de jur împrejur prin redacţie. Între biroul lui și cel al lui Woodward, aflat la vreo șapte-opt metri distanţă, se afla un stâlp de susținere. Bernstein a făcut câţiva pași înapoi. Din câte putea să-și dea seama, Woodward lucra la același caz. Nici nu era de mirare, s-a gândit Bernstein. Bob Woodward era unul dintre cei mai puternici jucători în sfera politicilor de birou. Era absolvent de Yale. Veteran al corpului de ofiţeri de marină. Era obișnuit cu peluze, terenuri de sport de tot felul, terenuri de tenis, săli de recepţie, a presupus Bernstein, dar avea prea puțină experiență pentru a fi un bun reporter de investigaţii. Bernstein știa că Woodward nu putea să scrie prea bine. Ba chiar umbla vorba prin redacție că limba lui maternă nici n-ar fi fost engleza.

			Bernstein nu terminase facultatea. La 16 ani se angajase curier la Washington Star, la 19 ani devenise reporter cu normă întreagă, iar din 1966 lucra la Post. Din când în când scria câte o serie de reportaje de investigaţii, fusese reporter la tribunale și la primărie și prefera stilul articolelor lungi și discursive despre locuitorii din capitală și din împrejurimi. 

			Woodward știa că, din când în când, Bernstein scria pentru Post despre muzica rock. Nu era de mirare. Dar când auzise că Bernstein se ocupa uneori și de muzică clasică, aproape că nu-i venise să creadă. Bernstein părea un rebel, un nonconformist, exponent al unei subculturi pentru care Woodward nu avea nici cel mai mic respect. Bernstein credea că ascensiunea rapidă a lui Woodward la Post avea de a face nu atât cu priceperea sa, cât mai curând cu diploma universitară și cu scrisorile de recomandare cu care venise. 

			Niciodată până atunci nu lucraseră împreună la vreun caz. Woodward avea 29 de ani, Bernstein 28.

			Primele detalii ale cazului fuseseră transmise telefonic, din interiorul complexului Watergate, de către Alfred E. Lewis care lucrase 35 de ani în poliţie și acum era reporter la Post. Lewis era un fel de legendă vie printre ziariștii din Washington – jumătate poliţist, jumătate reporter, purtând adesea un pulover albastru specific poliţiei metropolitane, pe care-l încheia în partea de jos peste o cataramă reprezentând Steaua lui David. În 35 de ani, Lewis nu „scrisese“ niciodată cu adevărat un articol; de regulă, îi furniza detalii la telefon unui alt jurnalist, care-i scria articolul, și ani întregi Washington Post nu avusese nici măcar mașină de scris la secţia de poliţie.

			Cei cinci indivizi arestaţi în toiul nopții, la ora 2.30, erau îmbrăcaţi la costum și purtau mănuși chirurgicale. Poliţia găsise o staţie de emisie-recepţie, 40 de role de film nefolosit, două camere de filmat de 35 mm, șperacle, pistoale cu gaze lacrimogene de mărimea unor stilouri și dispozitive de ascultare, capabile să capteze atât conversaţiile din încăperi, cât și pe cele telefonice.

			„Primul dintre ei avea asupra lui 814 dolari, al doilea 800 de dolari, al treilea 215, al patrulea 234 și al cincilea 230“, dictase Lewis. „Cea mai mare parte a banilor este în bancnote de câte 100 de dolari, cu serie consecutivă… Se pare că erau familiarizaţi cu locul; probabil că cel puţin unul dintre ei cunoștea bine complexul. Aveau camere închiriate la etajele doi și trei ale hotelului. Trei dintre ei au mâncat împreună homar la restaurant aseară, la aceeași masă. Unul purta un costum cumpărat de la Raleigh’s. Cineva s-a uitat la buzunarul de la piept.“

			Când a aflat de la Lewis că suspecţii urmau să apară în aceeași după-amiază în faţa judecătorului, Woodward a hotărît să participe și el la audierea preliminară.

			Woodward mai fusese și cu alte ocazii într-o sală de tribunal. Audierea era o procedură standard de tri­e­re a sistemului judiciar practicat de tribunalul local: o scurtă prezentare în faţa unui judecător, care stabilea cauţiuni pentru cei acuzaţi de proxenetism, prostituţie și jafuri sau tâlhării. În ziua aceea, această procedură trebuia urmată de cei cinci bărbaţi arestaţi la Watergate.

			Câțiva avocaţi – din grupul celor cunoscuţi ca „Avocaţii din Fifth Street“, datorită amplasamentului tribunalului și a birourilor lor cu faţa la stradă – colindau pe coridoare, ca de obicei, așteptând să fie desemnaţi ca apărători din oficiu pentru acuzaţii fără dare de mână. Doi dintre cei mai cunoscuţi – un avocat înalt și uscăţiv, într-un costum ponosit din șagrin, și un altul, obez, între două vârste, cândva penalizat pentru că obișnuia să solicite cazuri din rândul deţinuţilor din celulele de la subsol – șușoteau afișând o oarecare îngrijorare. Iniţial, fuseseră numiţi să-i reprezinte pe cei cinci acuzaţi de spargerea complexului Watergate, însă ulterior li se adusese la cunoștinţă că aceștia aveau să-și susțină singuri apărarea, ceea ce era neobișnuit.

			Imediat după ce a intrat în sala tribunalului, Woodward a remarcat o anumită persoană. Pe unul dintre rândurile din mijloc se afla un tânăr cu o tunsoare modernă, îmbrăcat într-un costum scump, cu revere ușor lucioase; își ţinea bărbia ridicată, cercetând sala cu privirea, de parcă s-ar fi aflat acolo pentru prima oară.

			Woodward s-a așezat lângă el și l-a întrebat dacă venise pentru arestaţii de la Watergate. „Poate“, i-a răspuns tânărul. „Nu sunt avocat desemnat. Am venit pe cont propriu.“

			I-a spus că se numea Douglas Caddy, apoi i l-a pre­zen­tat pe bărbatul mărunţel, cu un aer palid, care stătea alături, ca fiind avocatul Joseph Rafferty Jr. Rafferty părea să fi fost luat direct din pat, era nebărbierit și își mijea ochii de parcă l-ar fi supărat lumina. Cei doi avocaţi intrau și ieșeau întruna din sală. Într-un târziu, Woodward l-a prins pe Rafferty pe coridor și a reușit să obțină de la el numele și adresele celor cinci suspecţi. Patru dintre ei erau din Miami, trei erau americani de origine cubaneză.

			Caddy, în schimb, a refuzat să vorbească. „Te rog să n-o iei personal“, s-a scuzat el faţă de Woodward. „Ar fi o greșeală. Pur și simplu nu am nimic de declarat.“

			Woodward l-a întrebat apoi pe Caddy despre clienţii săi. „Nu sunt clienţii mei“, i-a răspuns acesta. „Păi, nu ești avocat?“ a insistat Woodward. „Nu discut cu dumneata despre asta.“

			Caddy s-a întors în sala de judecată, iar Woodward l-a urmat.

			„Te rog, nu am nimic de spus.“

			Woodward l-a întrebat dacă cei cinci aveau să beneficieze de posibilitatea de a solicita cauţiune.

			După ce l-a mai refuzat politicos încă de vreo câteva ori, Caddy i-a spus în grabă că toţi cei cinci lucrau și că aveau familii – elemente care urmau să fie luate în considerare de către judecător în stabilirea cauţiunii. Apoi a ieșit din nou pe coridor.

			Woodward s-a dus din nou după el.

			„Vorbește-mi despre dumneata, cum ai ajuns să fii implicat în acest caz.“

			„Nu sunt implicat în caz.“

			„Atunci de ce ești aici?“

			„Uite ce e“, i-a spus Caddy. „L-am cunoscut pe unul dintre acuzaţi, Bernard Barker, la o un eveniment social.“

			„Unde?“

			„În D.C. La un cocktail organizat la Army-Navy Club. Am avut o conversaţie foarte specială… e tot ce pot să-ţi spun.“

			„Cum ai ajuns să te implici în acest caz?“

			Caddy s-a răsucit pe călcâie și a intrat din nou în sală. După jumătate de oră a ieșit iar.

			Woodward l-a întrebat din nou cum ajunsese să se implice în caz.

			De data aceasta, Caddy i-a povestit că puţin după ora 3 dimineața primise un telefon de la soţia lui Barker. 

			„Mi-a spus că soţul ei o sfătuise să ia legătura cu mine în caz că el nu-i telefona până la ora 3, pentru că asta însemna că avea necazuri.“ 

			Caddy a mai adăugat că el era probabil singurul avocat pe care Barker îl cunoștea la Washington, dar a refuzat să mai răspundă la alte întrebări, motivând că deja spusese prea multe.

			La 3.30 după-amiază, cei cinci suspecţi, încă îmbrăcaţi în costume de culoare închisă, dar fără curele și cravate, au fost conduși în sala tribunalului de către un șef de poliţie. S-au așezat în tăcere unul lângă altul, privind în gol spre boxa martorilor și frământându-și mâinile. Păreau neliniștiţi, respectuoși și hotărâți.

			Earl Silbert, procurorul guvernamental, s-a ridicat în timp ce grefierul anunţa cazul. Subţiratic, concentrat, solemn, cu niște ochelari cu rame de os care-l făceau să semene cu o bufniță, procurorul era cunoscut sub numele de Earl the Pearl (Perla Earl) de către toţi cei din Fifth Street care-i cunoșteau slăbiciunea pentru gestica teatrală în sala de tribunal și pentru frazele pline de înflorituri. Procurorul a susținut ideea că cei cinci nu trebuiau eliberaţi pe cauţiune. Își dăduseră nume false, nu cooperaseră cu poliţia, „deţineau 2 300 de dolari bani gheaţă și aveau obiceiul de a călători în străinătate“. Fuseseră arestaţi în timpul unei „spargeri profesioniste“, cu scopuri „clandestine“. Silbert a insistat asupra cuvântului „clandestin“.

			Judecătorul James A. Belsen i-a întrebat pe cei cinci acuzați ce profesii aveau. Unul dintre ei a spus că erau „anticomuniști“, iar ceilalţi au dat din cap aprobator. Deși obișnuit cu descrieri neconvenţionale ale unor meserii, judecătorul a rămas totuși perplex. Cel mai înalt dintre suspecţi, care declarase că se numește James W. McCord, Jr., a fost rugat să iasă în faţă. Avea un început de chelie, nasul mare și turtit, maxilar pătrat, dantură perfectă și o expresie blândă, care contrasta puternic cu trăsăturile lui aspre.

			Judecătorul l-a întrebat ce profesie avea.

			„Consultant pe probleme de securitate“, a răspuns bărbatul.

			Judecătorul a vrut să știe apoi unde anume lucra.

			Cu vorba ușor tărăgănată, McCord i-a spus jude­cătorului că părăsise de curând serviciul guverna­mental. Woodward s-a mutat în primul rând și s-a aplecat în faţă.

			„Unde anume în guvern?“, a continuat judecătorul.

			„CIA“, a șoptit McCord.

			Judecătorul a tresărit ușor.

			„Maică sfântă!“, a exclamat aproape în gura mare Woodward. CIA!

			A luat un taxi înapoi la birou, unde le-a povestit tuturor despre ceea ce declarase McCord. Opt reporteri lucrau la redactarea articolului care urma să fie semnat cu numele de Alfred E. Lewis. Aproape de ora 6.30 seara, termenul de predare a articolului, Howard Simons, directorul editorial al ziarului Post, a intrat în biroul responsabilului ediției locale, în partea sudică a redacţiei.

			„E o poveste trăsnet!“, i-a spus el lui Barry Sussman, apoi i-a cerut ca articolul să fie introdus pe prima pagină a ediţiei de duminică.

			Primul paragraf al articolului suna în felul următor: „Cinci bărbaţi, dintre care unul a declarat că este un fost angajat al CIA, au fost arestaţi ieri noapte, la ora 2.30, în timpul unei acțiuni pe care autorităţile au catalogat-o ca fiind un plan bine pus la punct pentru instalarea de microfoane în sediul Comitetului Naţional Democrat.“

			Deja fusese anunţată o investigaţie a marelui juriu, dar chiar și așa, după părerea lui Simons, existau încă prea multe necunoscute în legătură cu spargerea de la Watergate pentru a transforma totul într-o știre de pagina întâi. 

			„Ar putea fi ţicniţii de cubanezi“, a spus el.

			Într-adevăr, presupunerea că spargerea ar fi pu­tut fi cumva opera republicanilor părea neverosi­mi­lă. Pe 17 iunie 1972, cu mai puţin de o lună înaintea Convenţiei Democrate, sondajele de opinie îl situau pe președinte cu 19 procente înaintea tuturor candidaţilor democraţi anunţaţi. Viziunea lui Richard Nixon despre o majoritate republicană care urma să domine ultimul sfert de secol, la fel cum democraţii dominaseră cele două generaţii anterioare, părea posibilă. Acum, când un prim mandat violent era pe cale să se încheie, Partidul Democrat era victima dezordinii și a dezorganizării. Senatorul George McGovern din statul Dakota de Sud, considerat atât de Casa Albă, cât și de profesioniștii Partidului Democrat a fi cel mai slab contracandidat al lui Nixon, era pe cale să devină favoritul democraţilor în cursa pentru nominalizare la funcţia de președinte.

			Articolul menționa că: „Nu a existat nici o justificare directă referitoare la motivul pentru care cei cinci suspecţi ar fi încercat să planteze microfoane în birourile Comitetului Naţional Democrat și nici vreo precizare legată de faptul că suspecții lucrau pentru o persoană sau pentru o organizaţie“.

			Bernstein scrisese un alt articol despre cei cinci suspecţi, pentru ziarul de duminică. Patru dintre ei erau din Miami: Bernard L. Barker, Frank A. Sturgis, Virgilio R. Gonzales și Eugenio R. Martinez. Bernstein îl sunase pe un reporter de la ziarul Miami Herald și obţinuse o listă lungă cu lideri ai exilului cubanez. Un reporter de la Post, din echipa de jurnaliști acreditați la reședința președintelui din Key Biscayne, fusese trimis să se documenteze cu privire la comunitatea cubaneză din Miami. Toţi cei patru suspecţi originari din Miami fuseseră implicaţi în activităţi anti-Castro și se spunea despre ei că ar fi avut legături cu CIA. („N-am știut niciodată dacă lucrează pentru CIA sau nu“, i-a declarat doamna Barker lui Bernstein. „Bărbaţii nu le vorbesc niciodată femeilor despre astfel de lucruri.“)

			Din spusele mai multor persoane, Sturgis, mercenar american și singurul dintre suspecți care nu era cubanez, recrutase militanţi cubanezi ca să demonstreze la convenţia naţională democrată. Un lider cubanez îi declarase lui Bernstein că Sturgis și alţii, pe care îi descria ca pe niște „foști tipi din CIA“, intenţionau să plătească provocatori care să-i combată pe demonstranţii antirăzboi în stradă, în timpul convenţiilor politice naţionale.

			În acea seară de sâmbătă, Woodward a plecat de la birou pe la ora 8. Știa că ar fi trebuit să mai rămână, ca să încerce să dea de urma lui James McCord. Nici măcar nu verificase în cartea de telefon să vadă dacă exista vreun James McCord în Washington sau în împrejurimi.

			Jurnaliștii ziarului Washington Post rareori se ocupau de cazuri ale poliţiei. Așadar, la cererea lui Sussman, atât Bernstein, cât și Woodward s-au întors la birou în dimineaţa următoare, o zi frumoasă de duminică, 18 iunie, ca să-și continue documentarea. O știre furnizată de Associated Press a lămurit pe deplin și nu tocmai convenabil de ce McCord ar fi trebuit verificat mai amănunțit. Unele rapoarte referitoare la cheltuielile din campania electorală, înaintate guvernului, îl prezentau pe James McCord ca fiind coordonatorul pe probleme de securitate al Comitetului pentru Realegerea Președintelui(CRP).

			Uimiți, cei doi reporteri au rămas în mijlocul redacţiei, uitându-se unul la altul. 

			„Ce naiba vrea să însemne asta?“, a întrebat Woodward. Bernstein habar n-avea.

			În scurtă vreme, la Los Angeles, John Mitchell, fost procuror general al Statelor Unite și director al campaniei președintelui, a făcut următoarea declaraţie: „Persoana implicată este proprietarul unei agenţii de pază particulare, angajată de comitetul nostru cu câteva luni în urmă pentru a ajuta la instalarea sistemului de pază. Din câte am înţeles, această persoană are o serie de clienţi și de interese, despre care noi nu avem cunoștinţă. Dorim să subliniem că omul acesta și ceilalţi patru suspecți nu acționau nici în numele, nici cu acordul nostru. În campania noastră și în procesul electoral nu există astfel de activităţi, iar noi nu vom îngădui și nici nu vom trece cu vederea asemenea acte.“

			Totodată, la Washington, președintele democraţilor Lawrence F. O’Brien a declarat că spargerea „ridica cele mai grave semne de întrebare asupra integrităţii procesului politic din câte am cunoscut într-un sfert de secol de activitate politică. Faptul că directorul de campanie al domnului Nixon, John Mitchell, a făcut o declaraţie de neimplicare nu este de natură să risipească aceste semne de întrebare.“

			Agențiile de presă care transmiseseră declaraţiile lui Mitchell și O’Brien aveau cu siguranţă să solicite declaraţii oficiale din partea politicienilor ţării. Prin urmare, cei doi reporteri și-au îndreptat atenţia asupra spărgătorilor.

			În cartea de telefon figura agenţia particulară de consultanţă pe probleme de securitate condusă de McCord. Însă la numărul de telefon afișat nu răspundea nimeni. Reporterii au verificat și alte cărţi de telefon locale, în care numerele de telefon erau listate în funcţie de adresă. Nici acasă la McCord și nici la sediul agenţiei nu răspundea nimeni. La adresa agenției McCord Associates, 414 Hungerford Drive, Rockville, Maryland, se afla o clădire de birouri impunătoare. În cartea de telefon pentru Rockville erau enumerate inclusiv numele celor care lucrau în clădire. Reporterii și-au împărțit între ei lista cu nume și au început să sune acasă la fiecare persoană în parte. Unul dintre cei pe care i-au contactat, un avocat, și-a amintit că o adolescentă care lucrase pentru el cu jumătate de normă, cu o vară în urmă, îl cunoștea pe McCord, sau poate îl cunoștea tatăl fetei. Avocatul nu-și mai amintea decât vag numele de familie al fetei – Westall sau cam așa ceva. Bazându-se pe intuiție, reporterii au luat legătura cu cinci persoane care purtau nume de familie apropiate celui menționat de avocat și, în cele din urmă, Woodward a dat peste Harlan A. Westrell, care i-a confirmat că-l cunoștea pe McCord.

			Westrell, care în mod evident nu era la curent cu ultimele știri, a întrebat care era motivul pentru care Woodward se interesa de McCord. Woodward i-a spus doar că era în căutare de informaţii pentru un posibil articol. Westrell s-a simțit flatat și i-a oferit câteva informaţii despre McCord, despre prietenii și pregătirea acestuia. Totodată, i-a menționat lui Woodward și numele altor persoane pe care le putea contacta telefonic.

			Treptat, profilul lui McCord a început să se contureze: născut în Texas Panhandl, era un tip foarte religios, activ în prima biserică baptistă din Washington; tatăl unui cadet de la Academia de Forţe Aeriene și al unei fete handicapate mental; fost agent FBI; militar în rezervă; fost șef al pazei de corp pentru CIA; profesor și titular al unui curs de securitate la Montgomery Junior College; familist; foarte conștiincios; liniștit; de încredere. În pofida caracterizării pe care John Mitchell i-o făcuse lui McCord, cei care-l cunoșteau au confirmat că omul lucra cu normă întreagă în Comitetul pentru Realegerea Președintelui.

			Câteva persoane au făcut referire la integritatea lui McCord, la caracterul său „de nezdruncinat“, dar mai era ceva. Westrell și ceilalţi îl descriau pe McCord ca pe un „desăvârșit om al guvernului“, căruia nu-i plăcea să acţioneze din proprie iniţiativă, care respecta lanţul de comandă și care executa ordinele fără să-și pună nici un fel de întrebări.

			Woodward a dactilografiat primele trei paragrafe ale unui articol în care îl identifica pe unul dintre spărgători ca fiind un coordonator angajat pe probleme de securitate în cadrul Comitetului pentru Realegerea Președintelui, apoi i-a dat textul unui redactor din departamentul de știri locale. Un minut mai târziu, Woodward a observat că Bernstein citea peste umărul redactorului. După câteva minute, Bernstein s-a întors la biroul lui, ţinând în mână prima pagină a articolului. N-a mai trecut mult și a început să bată la mașină. Woodward a terminat cea de-a doua pagină și, din nou, i-a dat-o redactorului. Bernstein a luat-o imediat și pe aceasta și s-a întors la mașina lui de scris. Woodward a decis să meargă și să afle despre ce era vorba. 

			Bernstein rescria articolul. Woodward a citit versiunea rescrisă. Era mai bună decât a lui.

			În seara aceea, Woodward a mers la locuinţa lui McCord, o casă mare de cărămidă cu două etaje, tipică pentru suburbii, așezată într-o fundătură, nu departe de Route 70-S, principala autostradă care trecea prin Rockville. Luminile erau aprinse, însă nimeni nu a răspuns la ușă.

			După miezul nopţii, Woodward a primit un telefon acasă de la Eugene Bachinski, reporterul de noapte de la Post care se ocupa de probleme ale poliţiei. În general, activitatea poliţiei pe timp de noapte este considerată a fi cea mai neplăcută sarcină la un ziar. Orele de lucru nu sunt convenabile – de la 6 seara la 2 sau 3 dimineața. Dar lui Bachinski, un tip înalt, tăcut, cu faţa împodobită de un barbișon, părea că-i place munca lui sau, în orice caz, părea că-i plac poliţiștii. Ajunsese să-i cunoască foarte bine pe mulţi dintre ei, cu câţiva se întâlnea chiar și la diferite ocazii sociale, iar în tura lui de noapte trecea cu ușurinţă de la o echipă a secţiei de poliţie la alta: omucideri, vicii (secţie denumită pompos „Moravuri“), circulaţie, informaţii, sex, fraude, jafuri – catalogul vieţii citadine în viziunea unui poliţist.

			Bachinski îl sunase pe Woodward pentru că primise un pont de la una dintre sursele sale din poliţie. Doi dintre suspecții din Miami arestaţi în complexul Watergate aveau în agendele telefonice numele și numărul de telefon al unui anume Howard E. Hunt, lângă care apărea scris în litere mici „W. House“ și „W.H.“. Woodward s-a așezat pe un scaun de lemn de lângă telefon și a început să caute în cartea de telefon. A găsit numele E. Howard Hunt, Jr., în Potomac, Maryland, o suburbie înstărită din comitatul Montgomery, cu­nos­cută pentru creșterea cailor. A sunat, dar n-a răspuns nimeni.

			Când a ajuns la birou în dimineaţa următoare, Woodward a făcut o listă cu toate informațiile pe care le adunase. Unul dintre vecinii lui McCord declarase că-l văzuse pe acesta în uniformă de ofiţer de aviaţie, iar altul menţionase că McCord era locotenent-colonel de aviaţie în rezervă. După câteva telefoane la Pentagon, Woodward aflase de un ofiţer de la departamentul de evidență a personalului că James McCord era locotenent-colonel într-o unitate specială de rezerviști din Washington atașată Biroului de Intervenţii pentru Situaţii de Urgenţă. Ofiţerul îi citise lista militarilor din unitate, care conţinea numai 15 nume. Woodward a început apoi să dea telefoane. La cea de-a patra încercare, subofiţerul Philip Jones a menționat printre altele că misiunea unităţii era să întocmească liste ale radicalilor și să contribuie la elaborarea unor planuri pentru situaţii neprevăzute de cenzurare a mass-media și control asupra serviciilor poștale pe timp de război.

			Woodward i-a telefonat unui anume James Grimm, despre ale cărui nume și număr de telefon Bachinski spunea că apăreau în agenda lui Eugenio Martinez. Domnul Grimm, care s-a recomandat ca fiind responsabil cu cazarea la Universitatea din Miami, i-a spus lui Woodward că Martinez îl contactase cu vreo două săptămâni în urmă ca să-l întrebe dacă universitatea avea posibilitatea de a caza aproximativ 3 000 de tineri republicani pe durata convenţiei naţionale a GOP1 din august. Woodward a sunat apoi la CRP, la sediul Comitetului Naţional Republican și la câţiva funcţionari de partid care lucrau la pregătirea convenţiei în Washington și Miami. Toţi i-au declarat că nu auziseră nici de Martinez, nici de vreo intenție de a-i caza la universitate pe tinerii republicani.

			Însă prioritatea acelei zile de luni era Hunt. Obiectele personale ale suspecţilor din Miami erau trecute pe o listă confidenţială a poliţiei, pe care Bachinski reușise s-o obţină. Printre obiectele menționate se găseau „două foi galbene cu liniatură – pe una fiind scris ceva ce începea cu «Dragă domnule Howard», iar pe cealaltă, cu «Dragă domnule H.H.»“ – și un plic neexpediat în care se afla un cec în valoare de 6,36 dolari, semnat de Hunt pentru Lakewood Country Club din Rockville, însoţit de o chitanţă cu aceeași sumă.

			Mai târziu, Woodward și-a sunat un vechi prieten – pe care îl folosea ocazional și ca sursă de informaţii – care lucra pentru guvern și căruia nu-i plăcea să fie căutat la birou. Acesta, fără să intre în detalii, i-a spus foarte scurt că incidentul cu spargerea avea să facă „mare vâlvă“, după care i-a închis telefonul.

			Era aproape ora 3 după-amiază, când redactorii de la Post scriau lista cu „rezerva de știri“, adică articolele pe care le așteptau pentru ediţia de a doua zi a ziarului. Woodward, care primise sarcina de a scrie despre cazul Watergate pentru ediţia de marţi, a ridicat receptorul și a format 456-1414 – Casa Albă. A cerut să fie pus în legătură cu Howard Hunt și a așteptat până când centralista a format un număr de interior. Nu răspundea nimeni. Woodward se pregătea să închidă, când s-a auzit din nou vocea centralistei. „Ar putea fi în biroul domnului Colson“, a spus ea. „Fac legătura acolo.“

			„Domnul Hunt nu este aici momentan“, i-a spus secretara lui Colson reporterului, apoi i-a oferit numărul unei firme de relaţii publice din Washington, Robert R. Mullen and Company, explicându-i că Hunt mai scria pentru ei, așadar era posibil să-l găsească acolo.

			Woodward a traversat redacţia, până în capătul estic al sălii, și l-a întrebat pe unul dintre redactorii adjuncţi, J.D. Alexander, despre Colson. Alexander, un tip solid, în jur de 35 de ani, cu o barbă deasă, a început să râdă. Charles W. Colson, consilier special al Președintelui Statelor Unite, era „asasin plătit“ la Casa Albă. 

			Woodward a telefonat din nou la Casa Albă și a întrebat-o pe o funcţionară de la biroul personal dacă Howard Hunt era angajat acolo. Femeia a verificat în registrul de personal, iar câteva clipe mai târziu i-a spus lui Woodward că Howard Hunt era unul dintre consultanții lui Colson.

			Woodward a sunat la firma de relaţii publice Mullen și a cerut cu Howard Hunt.

			„La telefon“, a răspuns vocea din receptor.

			Woodward s-a prezentat.

			„Da, despre ce e vorba?“, a continuat Hunt nerăb­­dător.

			Woodward l-a întrebat pe Hunt de ce doi dintre bărbații arestați la Watergate aveau în agende numele și numărul lui de telefon.

			„Dumnezeule!“, a exclamat Hunt. „Dat fiind că este vorba despre o anchetă în desfășurare, nu am nimic de declarat“, a adăugat el în grabă, apoi a trântit receptorul în furcă.

			Woodward și-a dat seama că dăduse peste ceva important. Deși într-o agendă telefonică puteau să apară tot felul de nume sau de adrese. Chitanţa de la club părea însă o dovadă suplimentară a legăturii dintre Hunt și spărgători. Dar ce fel de legătură? Un articol cu titlul „Legătura dintre un consultant al Casei Albe și suspecţii de la Watergate“ risca să fie o greșeală gravă, derutantă, și o nedreptate faţă de Hunt.

			Woodward i-a telefonat lui Ken W. Clawson, directorul adjunct de comunicare la Casa Albă, care fusese reporter la Post până în luna ianuarie a anului precedent. I-a spus lui Clawson despre ceea ce apărea în agendele suspecților și în inventarul poliţiei, apoi l-a întrebat despre îndatoririle lui Hunt la Casa Albă. Clawson l-a asigurat că urma să se intereseze.

			O oră mai târziu, Clawson a revenit cu un telefon și i-a spus lui Woodward că Hunt lucrase la Casa Albă în calitate de consultant pe probleme de desecretizare în dosarul Pentagon Papers și, mai recent, la un proiect de combatere a drogurilor. Hunt fusese plătit ultima oară în data de 29 martie, a mai spus Clawson, și de atunci nu mai lucrase pentru Casa Albă.

			„Am studiat problema cu mare atenție și sunt convins că nici domnul Colson, nici altcineva de la Casa Albă nu a avut cunoștinţă, sau vreo implicare, în acest incident regretabil de la sediul Partidului Naţional Democrat“, a adăugat Clawson în încheiere.

			Acest ultim comentariu fusese oferit fără să fi fost solicitat.

			Woodward l-a sunat pe Robert F. Bennett, președintele firmei de relaţii publice Mullen, ca să ceară informații despre Hunt. „Presupun că nu-i nici un secret că Howard a lucrat pentru CIA“, i-a răspuns Bennett, fiul senatorului republican Wallace F. Bennett din Utah.

			Ei bine, pentru Woodward fusese un secret. Reporterul a telefonat și la CIA, unde un purtător de cuvânt i-a confirmat că Hunt lucrase pentru agenţie din 1949 până în 1970.

			Woodward nu știa ce să creadă. I-a telefonat din nou prietenului său de la guvern și i-a cerut acestuia sfatul. Bărbatul părea neliniștit. I-a împărtășit faptul că, neoficial, FBI-ul îl considera pe Hunt unul dintre principalii suspecţi în ancheta Watergate și din alte motive, nu doar pentru că fuseseră găsite agendele telefonice cu numele său și cecul neexpediat. Woodward și-a luat angajamentul că nu va folosi informaţia despre FBI în articol, însă a primit acordul prietenului său pentru menţionarea agendelor și a legăturilor cu clubul. Doar că sursa confirmării acestor informații nu putea fi dezvăluită.

			Barry Sussman, responsabilul ediției locale, era intrigat. Răsfoind în arhivă articolele din Post referitoare la Colson, a descoperit un articol din februarie 1971, în care o sursă anonimă îl descria pe Colson ca fiind unul dintre „... băieţii din culise… intermediarii, tipii care fac aranjamentele și, la nevoie, rezolvă treburile murdare“. Articolul lui Woodward despre Hunt, în care acesta era identificat drept fost consultant la Casa Albă în serviciul lui Colson, includea acest citat, menţionându-se totodată că el făcea parte dintr-o caracterizare realizată de „Ken W. Clawson, în prezent asistent la Casa Albă, până nu demult reporter [la Washington Post]“.

			Articolul purta titlul „Legătura dintre un consultant la Casa Albă și suspecţii din Afacerea Watergate“.

			În aceeași dimineaţă, la Casa Albă din Florida, Key Biscayne, secretarul de presă al Președintelui, Ronald L. Ziegler, a răspuns scurt unei întrebări despre spargerea din complexul Watergate, remarcând: „Anumite elemente ar putea încerca să exagereze dimensiunile acestui incident, transformându-o în mai mult decât este în realitate“. Ziegler descria incidentul ca fiind „o tentativă de spargere de mâna a treia“, care nu merita nici un comentariu din partea Casei Albe.

			A doua zi, președintele Partidului Democrat, O’Brien, depunea o plângere împotriva Comitetului pentru Realegerea Președintelui, pretinzând daune în valoare de un milion de dolari. Citând „posibila implicare“ a lui Colson în această spargere, O’Brien susținea că „faptele dezvăluiau fără putinţă de tăgadă implicarea Casei Albe“, adăugând: „Noi am aflat despre instalarea acestor microfoane numai pentru că acțiunea a eșuat. Oare câte alte astfel de acțiuni au mai existat și cine anume a fost implicat? Cred că urmează să asistăm la testul decisiv al acestei administraţii, care cu numai patru ani în urmă s-a angajat cu mult sârg să ne conducă spre o nouă epocă a legii și a ordinii.“
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			Capitolul 2

			Sussman îi spusese lui Bernstein să-și ia liber în zilele de luni și marţi. Miercuri, Bernstein și-a propus să afle tot ce se putea afla despre Charles W. Colson. Reporterul i-a telefonat unui fost demnitar al administraţiei Nixon, despre care credea că i-ar fi putut furniza câteva date biografice utile. Însă, în loc de biografie, omul i-a spus lui Bernstein următoarele: „Oricine se află în spatele Afacerii Watergate habar nu are de politică, dar își închipuie contrariul. Presupun că de aceea tot apare numele lui Colson… Cineva care ar fi cât de cât în temă n-ar căuta aici informaţii politice reale. Ar căuta mai curând altceva… scanda­luri, bârfe.“

			Omul cunoștea mecanismele ascunse ale Casei Albe, despre care Bernstein și Woodward știau foarte puține. Mai mult decât atât, respectivul rămăsese în strânsă legătură cu foștii săi colegi.

			Bernstein l-a întrebat dacă i se părea plauzibil un scenariu în care acel comitet de campanie electorală al președintelui sau – lucru și mai puţin probabil – Casa Albă ar fi putut sponsoriza o misiune atât de stupidă precum spargerea din complexul Watergate. Bernstein se aștepta la un răspuns negativ.

			„Îl cunosc pe președinte suficient de bine cât să-mi dau seama că, dacă ar fi avut nevoie de o astfel de intervenție, treaba ar fi fost făcută ca la carte“, a răspuns fostul demnitar. Fără să respingă categoric posibilitatea ca președintele să le fi pretins consilierilor săi de campanie să fie la curent cu orice informaţie politică și orice bârfă. Și-a amintit că un consultant politic de la Casa Albă „vorbea tot timpul despre aparate de emisie-recepţie. Tu îi vorbeai despre politică, iar el îţi vorbea despre aparatură. Casa Albă a fost întotdeauna extrem de preocupată de informaţii secrete și de tot felul de prostii de genul acesta. Unele persoane de acolo sunt suficient de obtuze încât să-și închipuie că prin asta ar rezolva ceva.“

			Această imagine a Casei Albe contrasta puternic cu mașinăria bine unsă și pusă la punct despre care Bernstein era obișnuit să citească în ziare – acei paznici atenţi, disciplinaţi, semănând toţi între ei și denumiţi invariabil „oamenii Președintelui“.

			Bernstein s-a interesat despre unul dintre aceștia, pe nume Robert Odle, director de personal la CRP și fost asistent la Casa Albă. Comitetul îl identificase pe Odle drept persoana care-l angajase pe McCord în funcţia de coordonator pe probleme de securitate.

			„Nici pomeneală“, a răspuns fostul demnitar. „Mitchell n-ar fi lăsat niciodată pe altcineva să ia o astfel de decizie. El însuși ar fi luat decizia, consiliat de un specialist în probleme de securitate.“

			După spusele fostului demnitar, angajarea lui McCord ar fi implicat cel puţin încă o persoană, un asistent al lui Mitchell pe care el îl descria ca fiind mâna dreaptă a fostului procuror general: Fred LaRue. Bernstein și-a notat numele (ortografiindu-l La Roue), în timp ce asculta alte lucruri despre persoana respec­tivă.

			„Eu aș zice că, dacă vreun microfon ar fi fost activ înainte de spargere, LaRue ar fi știut despre spărgători.“

			Fostul demnitar i-a mai sugerat lui Bernstein că Murray Chotiner, vechi prieten al președintelui și specialist în tactici de campanie nu tocmai ortodoxe, încă din vremea campaniilor duse de Nixon în Congres împotriva lui Jerry Voorhis și Helen Gahagan Douglas, se ocupa de așa-numita „securitate a votului“. Deși nu erau oficial stabilite, responsabilitățile postului său vizau împiedicarea oricărei tentative a democraților de a fura alegerile, așa cum președintele și susţinătorii săi (precum și câţiva democraţi) susțineau că s-ar fi întâmplat în 1960.

			Mai târziu în aceeași după-amiază, David Broder, reporter și editorialist la Post, i-a oferit lui Bernstein numele unui oficial al Comitetului Naţional Republican, sugerându-i să ia legătura cu acesta. Broder l-a descris pe oficial ca fiind „un tip foarte corect“, care ar fi putut ști câte ceva, dat fiind că se învârtea printre cei implicaţi în organizarea pazei pentru convenţia GOP. CRP declarase că McCord lucrase în calitate de consultant pe probleme de securitate a convenţiei.

			„Adevărul este că McCord nu s-a ocupat niciodată de securitatea vreunei convenţii“, i-a spus oficialul lui Bernstein. Presupun că ceea ce a făcut el a fost să organizeze paza Comitetului pentru Realegerea Președintelui. Iar singura grijă a CRP este Richard M. Nixon. Prea puțin le pasă de Partidul Republican. Dacă s-ar ivi ocazia, n-ar ezita să-l pună pe butuci.

			Demnitarul a fost întrebat apoi dacă declaraţiile de neimplicare făcute de John Mitchell și de CRP i se păreau credibile.

			Omul a pufnit în râs. „În ziua în care au fost făcute arestările, am stat de vorbă cu Bob Dole și amândoi am fost de acord că trebuie să fie mâna vreunuia dintre generalii de doi bani care roiesc în jurul Comitetului sau al Casei Albe. Chotiner sau Colson. Acestea au fost numele la care ne-am gândit.“

			Bernstein nu se așteptase să audă pe cineva atât de apropiat de administraţia Nixon vorbind atât de dispreţuitor și de ironic la adresa oamenilor din jurul președintelui. Imediat după încheierea convorbirii, Bernstein s-a dus să-i spună lui Sussman ce aflase. Informațiile i s-au părut foarte interesante responsabilului ediției locale. Din păcate însă, avea o veste proastă pentru Bernstein: acesta urma să-și întrerupă lucrul la cazul Watergate, deoarece redacţia pentru Virginia nu-și permitea să se lipsească de unul din cei doi reporteri pe politic ai săi tocmai în perioada alegerilor.

			Bernstein s-a întors la biroul lui, lăsând impresia că nu era afectat de vestea primită, însă în realitate era cât se poate de indispus. Post îi datora aproape patru luni de concediu. Înainte de spargerea din complexul Watergate, se gândise să-și folosească lunile de concediu în vara aceea, să meargă cu bicicleta prin locuri mai puţin umblate. Cu toate acestea, a decis să mai facă o încercare de a continua să lucreze la Afacerea Watergate. A redactat un raport de cinci pagini, schiţând ceea ce el denumea „Teoria Chotiner“ și le-a trimis copii lui Sussman, Woodward și Harry M. Rosenfeld, redactorul-șef al ziarului Post.

			„Este, desigur, o teorie îndrăzneaţă“, scria la începutul raportului, „dar… Colson este succesorul lui Chotiner la Casa Albă… Colson și Chotiner ar putea avea legături foarte strânse în anumite aspecte legate de «securitatea votului». Asta ar putea însemna că informaţiile venite de la Chotiner trebuie cântărite cu multă atenție.“

			A doua zi, Rosenfeld i-a spus lui Bernstein să meargă pe firul Teoriei Chotiner și să vadă ce altceva ar mai putea afla.2 La o conferinţă de presă din aceeași după-amiază, pe 22 iunie, președintele Nixon făcea primul său comentariu public în privința spargerii. „Casa Albă nu este implicată în nici un fel în incidentul respectiv“, a declarat el.

			Lui Bernstein și lui Woodward le-a atras atenția sintagma „incidentul respectiv“. Existau deja prea multe coincidenţe care nu puteau fi trecute prea ușor cu vederea: un avocat din Washington spusese că-l recunoștea fără dubiu pe Frank Sturgis ca fiind unul dintre cei câţiva bărbaţi care-l atacaseră pe Daniel Ellsberg3, inculpat în cazul Pentagon Papers, la slujba de comemorare a directorului FBI J. Edgar Hoover, în luna mai. În agenda unuia dintre suspecţi fusese găsită o schiţă a camerelor de hotel urmând a fi folosite drept sediu de către senatorul McGovern la Convenţia Democrată. Un arhitect din Miami declarase că Bernard Barker încercase să obţină un plan detaliat al sălii în care urma să aibă loc convenția și planul sistemului de aer condiţionat. Șeful lui Hunt de la firma Mullen, Robert Bennett, organizase aproximativ 100 de comitete de campanie fictive, menite să absoarbă milioane de dolari cu titlu de contribuţii secrete la campania de realegere a președintelui. Când fusese arestat, McCord avea asupra sa o cerere de acreditare din partea colegiului de presă pentru Convenţia Democrată. De curând călătorise la Miami Beach. Câţiva dintre suspecții puși sub acuzare fuseseră în Washington cu trei săptămâni înainte de arestare, când avuseseră loc spargeri în birourile unor renumiţi avocaţi ai democraţilor din complexul Watergate.

			La mai puţin de o oră de la declaraţia preșe­dintelui, Devan L. Shumway, directorul de relaţii publice al CRP, le-a spus reporterilor că John Mitchell ordonase o anchetă internă privind spargerea de la sediul democraţilor.

			Pe 1 iulie, la nouă zile după declaraţia președinte­lui, Mitchell a demisionat din postul de director de campanie al lui Nixon, explicând că era un gest făcut la insistenţele soţiei lui.

			Woodward le-a cerut părerea câtorva colegi din redacția naţională a ziarului Post, care se ocupau de caz, despre această demisie care aparent nu avea nici o legătură cu Afacerea Watergate. Toți credeau că nu exista vreo legătură.

			A doua zi, redactorul ediţiei locale, Harry Rosenfeld, i-a spus încruntat lui Woodward: „Un om ca John Mitchell nu renunţă la atâta putere numai pentru că l-a rugat nevasta.“

			La scurt timp după ce numele lui Colson a intrat în atenţia lui Bernstein, un coleg reporter i-a spus că, la un moment dat, avusese o relaţie cu o femeie care lucrase la Casa Albă. Din câte ţinea minte, cineva chiar din echipa lui Colson. Bernstein a căutat-o la telefon și a descoperit că femeia lucrase pentru unul dintre asistenţi, nu pentru Colson însuși. Însă îl cunoscuse într-o oarecare măsură pe Howard Hunt.

			„Aveam suspiciuni faţă de tot grupul lor, în special faţă de Colson, fiindcă părea exagerat de protector faţă de președinte, pe care-l apăra cu orice preţ“, i-a povestit ea. Era într-o permanentă alergătură cu tot felul de documente, în cel mai mare secret. 

			În schimb, Hunt „era un om drăguţ, plăcut, atrăgător. Se număra printre puţinii de acolo care își dădeau silinţa să te facă să simţi că ești și tu parte din ce se întâmpla.“ În plus, o invita din când în când la masă. Deși era angajat consultant, Hunt „lucra acolo aproape în fiecare zi. Din când în când pleca în Florida… mai făcea câte un drum și în California.“ Asta se întâmpla în vara și la începutul toamnei anului 1971. Femeia i-a mai spus că Hunt era, de asemenea, foarte secretos, dar știa „de la cineva din biroul lor că Howard investiga diverse chestiuni, inclusiv dosarul Pentagon Papers“. Ea avusese impresia că Hunt nu lucrase la o „declasificare“ a documentelor, după cum declarase Casa Albă, ci mai curând încercase să afle cum ajunseseră documentele în presă.

			„Cam tot pe atunci, am remarcat pe biroul lui o carte despre Chappaquiddick și l-am întrebat despre ea. Cerceta și acest caz privitor la Kennedy. Nu erau prea binevoitori… niciodată nu mi-au oferit prea multe informaţii“, a adăugat femeia.

			Cine îi spusese că Hunt cerceta cazul Kennedy?

			O altă secretară din biroul lui Colson. Apoi văzuse celelalte documente și cărţi de pe biroul lui Hunt, despre senatorul Kennedy și accidentul de mașină de la Chappaquiddick. Își amintea că una dintre cărţi avea coperţi obișnuite și „un titlu simplu, de genul «Kennedy și Chappaquiddick»“. După părerea ei, o parte din material fusese „produs“ din biblioteca Casei Albe. Iar unul dintre asistenţii lui Colson – nu-și mai amintea cine anume – îi confirmase că Hunt cerceta cazul Kennedy. „Era verificat de jos în sus, pe linie ierarhică“, a explicat ea.

			Bernstein a sunat la Casa Albă și a cerut să stea de vorbă cu bibliotecarul. I s-a făcut legătura cu Jane F. Schleicher, unul dintre asistenții-bibliotecari. Bernstein s-a prezentat ca fiind reporter și a întrebat-o dacă își amintea titlul cărţii despre senatorul Kennedy pe care domnul Hunt o împrumutase.

			„Cred că-mi amintesc ceva legat de asta“, a răspuns bibliotecara. Domnul Hunt „a împrumutat o mulţime de materiale“ despre senatorul Kennedy și Chappaquiddick. „Cred că sunt notate undeva“, a adăugat ea, apoi l-a rugat pe Bernstein să revină ulterior cu un telefon, lăsându-i răgazul de a verifica fișele.

			„Cartea la care vă referiţi este probabil cea scrisă de Jack Olsen, Podul de la Chappaquiddick“, a explicat doamna Schleicher la cea de-a doua convorbire telefonică. Bernstein a întrebat când anume împrumutase Hunt cartea. Doamna Schleicher l-a rugat pe reporter să aștepte puțin. După câteva minute, când a revenit la telefon, bibliotecara părea neliniștită. „La mine în fișe nu figurează că domnul Hunt ar fi împrumutat această carte“, a spus ea. „Îmi amintesc că am dat cartea cuiva, dar nu văd nici o fișă de împrumut pentru domnul Hunt.“

			De fapt, nu exista nici un fel de fișă; Hunt nu ceruse nimic de la bibliotecă. Bibliotecara i-a sugerat lui Bernstein să ia legătura cu biroul de presă. Ea nu știa cine era Hunt.

			Mai târziu a sunat-o și Woodward pe bibliotecară, punând întrebări despre materialul referitor la Kennedy. 

			„Nu cu mine a vorbit [Bernstein] despre material“, i-a spus femeia.

			Woodward a format din nou numărul centralei de la Casa Albă și a cerut cu unul dintre tinerii consilieri prezidențiali, pe care îl cunoscuse la o întâlnire oficială. Au discutat aproape o oră. După ce a primit asigurări că numele nu-i va fi dezvăluit, oficialul i-a spus lui Woodward că Hunt fusese însărcinat de Casa Albă să desfășoare o anchetă privind viaţa particulară a lui Kennedy. Tânărul a refuzat să-l numească pe cel care inițiase ancheta, dar din spusele sale se înţelegea limpede că printre cei care știau despre asta se număra și Colson. Oficialul își amintea că Hunt primise unele materiale despre Kennedy de la Biblioteca Congresului.

			Bernstein și Woodward au luat un taxi până la Biblioteca Congresului și au mers la biroul care se ocupa de cererile de împrumut formulate de Casa Albă. După ce i-a invitat să stea de vorbă pe coridor, și nu în birou, un bibliotecar le-a spus reporterilor că informațiile legate de Casa Albă erau confidenţiale. În cele din urmă, jurnaliștii au găsit un funcţionar mai cooperant care i-a îndrumat spre sala de lectură, unde și-au petrecut după-amiaza căutând printre miile de fișe de împrumut care documentau toate solicitările de materiale începând cu iulie 1971, când Hunt fusese angajat la Casa Albă.

			Woodward l-a sunat pe Ken Clawson și i-a povestit despre conversaţia lui Bernstein cu bibliotecara. Clawson a revenit ulterior cu un telefon și i-a spus lui Woodward că stătuse de vorbă cu doamna Schleicher. „Nu recunoaște că ar fi avut o astfel de conversaţie [cu Bernstein]. Spune că în ambele cazuri v-a sfătuit să vă adresaţi biroului de presă.“ Oficial, Hunt nu primise nici o însărcinare de la Casa Albă legată de senatorul Kennedy. „Poate făcea documentare pentru propriile lucrări“, a spus Clawson. „În fond, este autorul a 45 de cărţi.“ Howard Hunt scria romane de spionaj.

			Bernstein i-a telefonat din nou fostului demnitar al administraţiei Nixon. „Casa Albă este pur și simplu paranoică în privința lui Kennedy“, i-a spus acesta. Președintele, șeful de personal al Casei Albe, H.R. Haldeman, și Colson fuseseră „obsedaţi“ de ideea obţinerii oricăror informaţii care ar fi putut să-i compromită candidatura lui Kennedy.

			Prin urmare, Bernstein și Woodward au scris un articol în care relatau că Hunt făcuse cercetări referitoare la Kennedy în timp ce era angajatul Casei Albe. În opinia ziariștilor, aceasta era o informaţie cât se poate de importantă, dat fiind că Hunt nu era un simplu consultant la Casa Albă, ci una dintre figurile importante ale campaniei prezidențiale.

			Lui Harry Rosenfeld i-a plăcut materialul, așa că i l-a dus lui Benjamin C. Bradlee, directorul ziarului Post. Bradlee a ieșit din biroul lui cu pereţi de sticlă, aflat în celălalt capăt al redacţiei, și s-a așezat pe un scaun lângă masa de lucru a lui Bernstein. Ţinea în mână o copie a articolul și clătina din cap. Era primul contact al celor doi reporteri cu Bradlee pe marginea cazului Watergate. Cândva Wall Street Journal scrisese despre Bradlee că arăta ca un hoţ de bijuterii dat în urmărire internaţională. În vârstă de 50 de ani, Bradlee fusese prieten apropiat al președintelui Kennedy și era foarte sensibil la tot ce era legat de familia acestuia.

			„Nu e suficient“, a început el, sprijinindu-se de spătarul scaunului. „O bibliotecară și o secretară afirmă că individul acesta, Hunt, s-a uitat într-o carte. Atât și nimic mai mult.“

			Woodward i-a spus atunci că o sursă de încredere din interiorul Casei Albe declarase cât se poate de explicit că Hunt desfășura o anchetă pe subiectul Kennedy.

			Predările erau în toi, așa că în redacție erau și alţi reporteri care asistau la discuție.

			„Are o funcţie suficient de importantă?“, a întrebat Bradlee.

			Woodward, care nu cunoștea prea bine regulile privind dezvăluirea surselor faţă de directorul ziarului, a întrebat pe un ton nesigur: „Vreţi să știţi sursa?“ 

			„Spune-mi doar dacă este la nivel de consilier al președintelui“, l-a lămurit Bradlee.
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